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25. září 2022

Tuzemské banky nabízí Fialově vládě „obchod“: daly
by až 50 miliard na pomoc ekonomice výměnou za to,
že na ně kabinet neuvalí válečnou daň

svobodny-svet.cz/tuzemske-banky-nabizi-fialove-vlade-obchod-daly-by-az-50-miliard-na-pomoc-ekonomice-
vymenou-za-to-ze-na-ne-kabinet-neuvali-valecnou-dan

Lidem by například pomohly se splátkami hypoték.

Česká bankovní asociace, jež sdružuje 34 tuzemských bank

a představuje tak více než 99 procent tuzemského bankovnictví,

nabízí Fialově vládě „obchod“. Členské banky by zajistily české

ekonomice podporu až za 50 miliard korun. Výměnou za to by vláda

upustila od svého záměru zavést válečnou daň právě na banky. Banky

by v rámci uvedeného až 50miliardového podpůrného balíku mohly

finančně podpořit například zajištění dostupného bydlení nebo

poskytnout finance do rozvoje dopravy a dopravních projektů či

digitalizace, případně také pomoci občanům s jejich závazky

v podobě hypoték či úvěrů.

Řešení, které banky nabízejí, je pro ně finančně výhodnější

než zvažovaná válečná daň. I pokud by poskytly až oněch 50

miliard korun, půjde o celkově nižší částku, než jaká by odpovídala
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kumulovanému inkasu z bankovní válečné daně vybírané po několik

let. Navíc by si udržely nad poskytnutými prostředky kontrolu,

protože ty by se pravděpodobně staly součástí Národní rozvojové

banky, resp. jejího fondu. Národní rozvojový fond je dceřinou

akciovou společností Národní rozvojové banky. Prostředky do něj

vložily čtyři největší tuzemské banky – Česká spořitelna, Komerční

banka, ČSOB a UniCredit Bank. Fond byl zřízený roku 2019 v rámci

tehdejší „obchodu“ bank s vládou premiéra Andreje Babiše: banky se

založením fondu vyhnuly zavedení bankovní sektorové daně. Nyní

zvažovaná bankovní válečná daň je v podstatě sektorovou daní na

banky, která se od běžné sektorové daně liší vlastně jen tím, že je

zdůvodněna právě válkou.

Národní rozvojový fond spravuje prostředky bank na základě

principu návratnosti investovaných prostředků. Zatímco tedy o

peníze odevzdané „eráru“ v podobě válečné daně banky jednou

provždy přijdou, v případě jejich vložení do fondu mohou počítat

s jejich návratností, byť doba návratnosti by zřejmě byla poměrně

dlouhá. Nicméně pro banky je pochopitelně pořád neskonale

výhodnější mít zajištěnu návratnost než o peníze zcela přijít.

Bankám a spořitelnám v Česku v letošním prvním pololetí stoupl

souhrnný čistý zisk meziročně o 23,6 miliardy korun na 54,6

miliardy. Takový nárůst se zdá mimořádný. Z velké části však za ním

stojí návrat do normálu, který nastává s odezněním pandemie, která

ziskovost bank dramaticky ponížila. Ziskovost bank nadále zůstává

pod průměrem předpandemických let 2008 až 2019.

Ministr financí Zbyněk Stanjura přitom stále počítá s

mimořádnou válečnou daní uplatněnou na banky. Zatímco

tedy ve věci mimořádného zdanění energetických a petrochemických

podniků bude vláda postupovat v souladu s EU, při zdanění bank

chce uplatnit národní řešení. Mimořádná daň EU se totiž na

bankovní sektor vztahovat nebude.
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Ač tedy Stanjura s dodatečným zdaněním bank nadále počítá, už jej

primárně nezdůvodňuje válkou.  Zřejmě tudíž padá označení

„válečná daň“, které po jistý čas vláda pro daň z mimořádných zisků

používala. Ministr Stanjura nyní zdůvodňuje zamýšlené dodatečné

zdanění bank primárně nikoli válkou a jejími ekonomickými

důsledky, nýbrž tím, že banky nejsou dlouhodobě dostatečně vstřícné

ke svým klientům.

„Pokud by banky dlouhodobě byly vstřícnější vůči svým střadatelům,

nabízely jim lepší podmínky na běžných a spořicích účtech, tak by

neměly tak vysoké zisky a my bychom řekli, že se o ty peníze se svými

klienty dělí,“ vysvětluje ministr. Právě to, že se banky s klienty o svůj

zisk dostatečně nedělí, je podle něj tím pravým důvodem, proč o dani

z mimořádných zisků bank začala vláda uvažovat. Tedy ministr tím

potvrzuje, že primárním důvodem dodatečného zdanění bank vlastně

není válka.

Ponechme stranou, že úlohou vlády ve svobodné tržní ekonomice

není dohlížet nad tím, co dělá banka či kterákoli jiná firma nebo

podnikatel se svým ziskem, pokud jej tedy předtím řádně zdaní. Už

vůbec se vláda nemá snažit „napravovat“ situaci, jestliže má pocit, že

dělba zisku není dostatečná. Pokud má klient pocit, že jej banka

„odírá“, může přejít ke konkurenci. To je to, oč se vláda má starat

jediné – aby tržní soutěž mezi firmami, včetně bank, byla dostatečně

konkurenční.

Ministr ale hlavně sugeruje, že banky využívají momentálně vysokou

úrokovou sazbu, kterou pro jejich úložky nastavuje Česká národní

banka, avšak nepomítají ji dostatečně do úročení klientských vkladů.

To má být podstatou mimořádné ziskovosti, kterou vláda svoji

chystanou daň zdůvodňuje. Jenže v případě bank nejen, že nelze

hovořit o mimořádné válečné ziskovosti. Což už tedy ani sama vláda

nečiní – už neříká jako ještě nedávno, že ziskovost je důsledkem

války. Nelze totiž ale dokonce ani hovořit o mimořádné ziskovosti.

Ziskovost bank totiž nijak mimořádná není.
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Minulý týden zveřejněná data České národní banky dokládají, že

hlavní ukazatele ziskovosti bank se v letošním roce po pandemickém

propadu vrátily na předcovidové úrovně let 2018 a 2019, případně

jen mírně pod ně. Například ukazatel zisku po zdanění vztažený

k aktivům dané banky byl letos v prvním pololetí v souhrnu, za celý

tuzemský bankovní sektor, stále pod úrovní celého období let 2008

až 2019 (viz graf ČNB níže). Tedy letošní ziskovost bank je stále pod

úrovní ziskovosti z doby světové finanční krize před třinácti lety a i

třeba pod úrovní ziskovosti éry vlády premiéra Bohuslava Sobotky let

2014 až 2017. Sobotka sice s myšlenkou zvláštní bankovní daně

koketoval, ale nakonec ji nezavedl. Přesto, že banky tehdy byly

ziskovější než dnes, kdy bankovní daň chystá Stanjura.

Důvod, proč bankám letos tak narostly zisky, je tedy již

zřejmý. V době pandemie kvůli zastavení podstatné části

ekonomiky spadla jejich ziskovost – obrazně řečeno – do propasti.

Z ní se nyní vyškrábala, takže proto se zdá, že mimořádně strmě

stoupla. Jenže nestoupla k žádným nebesům, nýbrž stoupla jenom

proto, že se vlastně drápala z oné propasti zpět na světlo denní. Nejde

o mimořádné zisky, ale o návrat z fáze zcela mimořádného propadu

ziskovosti zpět do normálu.

Samozřejmě, pokud by Česká národní banka zvyšovala svoji základní

úrokovou sazbu méně razantně, ziskovost bank by se ještě letos, ba

možná i příští rok stále teprve jen drápala ven z oné propasti.

Razantní zvyšování úroků tedy umožnilo bankám dostat se z fáze

mimořádného propadu rychleji – to je ale vše. Navíc, za razantní

zvýšení úroků nemohou. Za ně může zvolená měnová politika ČNB.

Jestliže by totiž tuzemská centrální banka například začala stovky

miliard korun devizových rezerv prodávat nikoli až letos v květnu, ale

třeba už loni v létě, bojovala by tak s inflací od počátku právě i

intervenováním za silnější korunu. Svoji základní úrokovou sazbu by

zřejmě v takovém případě nebyla nucena zvýšit až na úroveň sedmi

procent. Silnější koruna by totiž srazila cenu dováženého zboží už
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loni v druhé půli roku, takže by se inflace zřejmě ani zdaleka

nepřehoupla přes úroveň sedmnácti procent jako dnes, ale

pohybovala by se kolem hodnoty citelně nižší.

Od doby intervence ČNB za slabší korunu let 2013 až 2017 byla ale

ochromena transmise měnové politiky. Lidově řečeno, ČNB musela

zvedat sazby poměrně agresivně, aby to mělo vůbec nějaký

protiinflační efekt. V letech 2013 až 2017 totiž vytvořila více než dva

biliony korun „z ničeho“. Tyto biliony trvaleji bránily výraznějšímu

posílení koruny – ochromovaly transmisi. Korun bylo ve finančním

systému „moc“. Od letošního května je ČNB ze systému postupně

stahuje, v rámci své intervence za silnější korunu. Pokud by je

stahovala dnešním tempem už loni, úrokové sazby nemusely

vstoupat tak vysoko a ziskovost bank by byla tedy také nižší. Za

současný mimořádně strmý návrat ziskovosti bank zpět do normálu

tedy může ponejvíce zvolená měnová politika ČNB. Proč by ale tedy

banky měly odvádět mimořádnou „daň z politiky ČNB“?

Během intervence let 2013 až 2017 bankám v ČR citelně klesly čisté

úrokové výnosy (viz graf ČNB níže). Například hypotéky v důsledku

právě intervence zlevnily koncem roku 2016 na historické minimum.

Banky tak musely činit opatření, jež jim ziskovost udržela, například

snižovat náklady a obecně zefektivňovat svůj chod. To, že ČNB nyní

musela zvýšit sazby až na úroveň sedmi procent, je důsledkem právě

intervence za slabší korunu z let 2013 až 2017.

Bankám nynější poměrně vysoké úrokové sazby, a s nimi související

rostoucí čistý úrokový výnos, tedy jen zčásti kompenzují pokles

úrokového výnosu z éry intervence let 2013 až 2017. Tedy i proto

nemůže být nynější ziskovost bank nijak mimořádná. Jako v době

intervence neměly nárok na kompenzaci klesajících úrokových

výnosů, nyní by za jejich kompenzující růst neměly být penalizovány

zvláštní daní.
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Probíhající postupný odprodej devizových rezerv do budoucna zvýší

citlivost transmise měnové politiky a příští výkyvy ve výši základní

úrokové sazby už tedy za jinak stejných podmínek nebudou muset

být tak výrazné jako ten nynější, kdy ČNB kvůli nahromaděným

devizovým rezervám, jedněm z nejvyšších v poměru k HDP na světě,

musela v poměrně krátkém čase necelého roku zvýšit základní úrok

z 0,25 na sedm procent. Vždyť ještě 23. června 2021 činila její

základní sazba 0,25 procenta a přesně o rok později, 23. června 2022,

už právě sedm procent. Nebývalé. Mimořádné. Ale stále jen

kompenzující předchozí vývoj, jenž pro banky nebyl příznivý.

Jelikož současná ziskovost tedy objektivně není nijak mimořádná, je

smysluplnější než zavedení válečné daně z mimořádných zisků právě

návrh bank samotných na pomoc ekonomice za až oněch 50 miliard

korun.

LUKÁŠ KOVANDA
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>> Podpora

Svobodný svět nabízí všechny články zdarma. Náš provoz se však

neobejde bez nezbytné finanční podpory na provoz. Pokud se Vám

Svobodný svět líbí, budeme vděčni za Vaši pravidelnou pomoc.

Děkujeme!

Číslo účtu: 4221012329 / 0800

>> Pravidla diskuze

Než začnete komentovat článek, přečtěte si prosím pravidla diskuze.

>> Jak poslat článek?

Chcete-li také přispět svým článkem, zašlete jej na e-mail: redakce

(zavináč) svobodny-svet.cz. Pravidla jsou uvedena zde.

http://www.lukaskovanda.cz/tuzemske-banky-nabizi-fialove-vlade-obchod-daly-by-az-50-miliard-na-pomoc-ekonomice-vymenou-za-to-ze-na-ne-kabinet-neuvali-valecnou-dan/
https://www.svobodny-svet.cz/licencni-ujednani/
http://www.svobodny-svet-archiv.cz/licencni-ujednani/
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